



Brussels, 20 November 2024
(OR. en, de)

15287/24

SPORT 79

NOTE

From: General Secretariat of the Council
To: Council
Subject: AOB for the meeting of the Education, Youth, Culture and Sport Council
on 26 November 2024
- *The European dimension of the 2024 European Football Championship in Germany*
- *Information from Germany*

**TOP Verschiedenes von Deutschland zur Europäischen Dimension der
Fußball-Europameisterschaft in Deutschland 2024**

Die deutsche Bundesregierung hatte sich für die Fußball-Europameisterschaft 2024 den Claim „Heimspiel für Europa“ gegeben. Der Rückblick auf die UEFA EURO 2024 zeigt, dass sie diesem Claim in der Ausrichtung einer sozial, ökologisch und ökonomische Sportgroßveranstaltung als guter Gastgeber im Herzen Europas vollumfänglich Rechnung getragen hat. Deutschland hat gezeigt, wie Sportgroßveranstaltungen in Übereinstimmung mit den gemeinsamen europäischen Werten ausgerichtet und wie der Sport den Erwartungen und Hoffnungen der europäischen Bürgerinnen und Bürger gerecht werden kann.

Die Bundesregierung hat sich zum Ziel gesetzt, die Vergabe und Durchführung von Sportgroßveranstaltungen in Deutschland an die VN-Leitprinzipien für Wirtschaft und Menschenrechte und die VN-Ziele für nachhaltige Entwicklung zu knüpfen. Bei der Umsetzung dieses Ziels für die Fußball-Europameisterschaft 2024 hat sich die Bundesregierung eng mit den nationalen und internationalen Sportverbänden (DFB und UEFA) wie auch den Ausrichterstädten abgestimmt. Eine vom Bundesministerium des Innern und für Heimat in Auftrag gegebene Evaluationsstudie bewertet die UEFA EURO 2024 als sozial, ökonomisch und ökologisch nachhaltiges Event. Dabei stellt die Planung und Durchführung der Veranstaltung laut Studie einen Paradigmenwechsel hin zu nachhaltigen Sportgroßveranstaltungen dar.

Auch mit Blick auf die von der Bundesregierung und der französischen Regierung vereinbarte deutsch-französische Zusammenarbeit im Sport anlässlich der Fußball-Europameisterschaft 2024 in Deutschland und der Olympischen und Paralympischen Spiele 2024 in Paris, kann das Turnier als gutes Beispiel für eine Weiterentwicklung der Ratsschlussfolgerungen vom 4. April 2022 hin zu einem möglichen gemeinsamen Europäischen Standard bei der Austragung von Sportgroßveranstaltungen dienen.

Auf dem Sportministerrat am 26. November 2024 werden wir einen Rückblick auf die mit der UEFA EURO 2024 erreichten Nachhaltigkeitsziele geben und möchten damit Anregungen für den weiteren gemeinsamen Europäischen Ansatz verbinden.

Courtesy translation in English:

Agenda item AOB: Germany on the European dimension of the 2024 men's European Football Championship in Germany

Germany's Federal Government set itself the goal of making the 2024 men's European Football Championship a "Home Match for Europe". A look back at UEFA EURO 2024 shows that we did indeed achieve the goal of successfully hosting a major sporting event in the heart of Europe that was socially, environmentally and financially sustainable. Germany showed how major sporting events can be organised in harmony with our shared European values, and how sport can live up to the hopes and expectations of Europeans.

The Federal Government committed to following the UN Guiding Principles on Business and Human Rights and to pursuing the UN's Sustainable Development Goals when awarding and putting on major sports events in Germany. In pursuing this goal for the 2024 men's European Football Championship, the Federal Government worked closely with the national and international sport federations (German Football Association (DFB) and UEFA) and with the host cities. A study commissioned by the Federal Ministry of the Interior and Community found that UEFA EURO 2024 was socially, financially and environmentally sustainable. According to the study, the planning and execution of the event represented a paradigm shift towards sustainable major sporting events.

UEFA EURO 2024 can serve as a model for the further development of the Council Conclusions of 4 April 2022 towards a possible common European standard for organising major sporting events, also in view of the Franco-German cooperation in sport agreed by the Federal Government and the French government for the 2024 men's European Football Championship in Germany and the 2024 Olympic and Paralympic Games in Paris.

At the council of sport ministers on 26 November 2024, we will report on the sustainability goals achieved by UEFA EURO 2024. With this report, we hope to offer ideas for advancing our shared European approach.